



*Congreso de los Diputados*

**CONFERENCIA INTERPARLAMENTARIA DE GOBERNANZA ECONÓMICA  
DE LA UNIÓN EUROPEA (ART. 13 TSCG).**

**SEMANA PARLAMENTARIA EUROPEA  
20 A 22 DE ENERO DE 2014**

Con motivo de la II Conferencia Interparlamentaria sobre Gobernanza Económica (art. 13 TSCG), bajo la presidencia de turno helénica y en el marco de la Semana Parlamentaria Europea, los días 20 a 22 de enero de 2014 se desplazó a Bruselas la delegación de las Cortes Generales en dicha conferencia, integrada por D. Vicente Martínez-Pujalte López (GPP del Congreso de los Diputados), D. Pedro Saura García (GPS del Congreso de los Diputados), D<sup>a</sup>. María del Mar Angulo Martínez (GPP del Senado), D. Juan María Vázquez García (GPS del Senado) y D<sup>a</sup>. Mónica Moreno Fernández-Santa Cruz, Letrada de la Comisión de Economía y Competitividad acompañados por D<sup>a</sup>. Carmen Sánchez-Abarca Gornals, Letrada Representante Permanente de las Cortes Generales ante la Unión Europea.

El 20 de enero, a las 16.00 horas, se abrió la sesión con la intervención del Presidente del Parlamento Europeo, señor Schulz, del Presidente del Parlamento heleno, señor Meimarakis, del Presidente de la Comisión Europea, señor Barroso y del Presidente del Consejo Europeo, señor Van Rompuy. Todos ellos se refirieron a la profundización y avance en la Unión Económica y Monetaria.

El señor Meimarakis, presidente del Parlamento griego, introdujo esta II Conferencia de Gobernanza, precedida por la de Vilnius, que abarca todos los mecanismos adoptados por Europa para hacer frente a la crisis económica y que impulsa y refuerza la colaboración entre los parlamentos nacionales y el Parlamento europeo, que representan a todos los ciudadanos europeos. En este marco, recordó la importancia de reforzar la legitimidad democrática en Europa. Señaló que en los próximos meses se espera que la inflación se mantenga en niveles bajos y una vuelta al equilibrio que permita un aumento del PIB, las exportaciones y la competitividad, pero sobre todo del empleo. Hoy la deuda sigue disparada y los mercados fragmentados, con un alto nivel de desempleo, abren continuamente la brecha norte-sur con fuga, no solo de capital económico, sino de capital humano. Se refirió a los acontecimientos acaecidos en Grecia, que con un programa de reajuste ha ido consiguiendo salir de los graves problemas sufridos, rebajando un déficit excesivo. Concluyó con una referencia a las reformas emprendidas en Grecia.

El señor Barroso se refirió a la importancia del debate parlamentario para la legitimidad democrática de Europa. Todos sabemos del potencial de Europa y debemos trabajar por él. Se refirió a las causas de la crisis y a sus soluciones, con la presidencia de Grecia como ejemplo de superación de los problemas sufridos por Europa. Sin duda, superar los límites de la estabilidad presupuestaria ha tenido consecuencias negativas cuando estalló la crisis financiera. Los problemas se dispararon sin que los supervisores nacionales llamaran la atención sobre las posibles consecuencias. Ahora un sistema de supervisión único será más eficaz. Una UEM incompleta dio sensación de seguridad, pero quizás este fue otro enemigo. Aunque la crisis no nació en Europa, lo



## *Congreso de los Diputados*

cierto es que nos afectó severamente y no estábamos preparados para enfrentar una crisis como esta, que ha ocasionado terribles consecuencias. Ahora el *six pack* y el *two pack* han establecido reglas y hay mayor coordinación, hay nuevos requisitos para los bancos y el sistema de resolución único es un gran avance. Hoy podemos decir que el euro está para quedarse y que todos estamos en el mismo barco, pero aún queda un grave problema que combatir: el desempleo.

El presidente del Consejo Europeo, señor Van Rompuy, se refirió a la nueva arquitectura del sistema financiero tras repasar las causas y consecuencias de la crisis. Se refirió al sistema único de supervisión que se aprobará en noviembre y a la directiva de resolución y reestructuración que se verá en la cumbre de diciembre. El mecanismo único de resolución garantizará un sistema bancario europeo sano. Es el salto más grande para la eurozona desde su creación y ayudará a reactivar la economía. Con ello conseguiremos una eurozona fuerte y estable.

A estas intervenciones siguió un intercambio de opiniones entre los participantes, tras el cual intervino el señor Schulz que concluyó insistiendo en el objetivo de la Presidencia griega, reforzar la Unión Europea, la importancia de avanzar en el proyecto europeo y recordando que el Ecofin, el Consejo y el Parlamento Europeo tienen aún que llegar a acuerdos difíciles. Hay que definir lo que ha de cambiar en la Unión Europea y aquí es necesario llegar a un importante consenso (democracia transaccional).

A las 18.00 horas comenzó propiamente la Conferencia Interparlamentaria sobre Gobernanza Económica en la que intervino el señor Padoan, Secretario General Adjunto y Economista Jefe de la OCDE, sobre los desequilibrios macroeconómicos en la Unión Europea. Situó los desequilibrios de Europa, según los estudios de la OCDE, y señaló que el crecimiento, aunque repunta, lo hace aún a niveles muy bajos. Las inversiones fijas son muy débiles, lo que influye en la producción y en la zona euro el crédito no fluye (a diferencia de Estados Unidos y Japón), manteniéndose un alto nivel de desempleo. Los desequilibrios macroeconómicos son varios: balanza por cuenta corriente, mercado fragmentado, desequilibrios en competitividad... Los desequilibrios por cuenta corriente se han incrementado con el euro. Antes de la crisis la periferia europea crecía más que el corazón de Europa, pero con los desequilibrios en materia de competitividad y crédito aumentó el crecimiento de forma insostenible. En Europa se han hecho numerosas reformas estructurales y en el mercado de empleo para incrementar la competitividad. Sin embargo, pese a mejorar ligeramente, el mercado laboral y el de productos siguen por debajo de lo requerido para mejorar la competitividad. Europa necesita un crecimiento sostenible basado en la inversión, que eliminará el desempleo, pero necesita para ello que las condiciones macroeconómicas mejoren aún más.

Seguidamente tuvo lugar un debate entre los asistentes que puso de manifiesto la necesidad de eliminar el vínculo entre la deuda soberana y las cuentas de los bancos, para lo que la unión bancaria es esencial.

Se suspendió la sesión a las 19.30 horas.



## *Congreso de los Diputados*

El martes, 21 de enero, se reanudó la sesión a las 9.30 horas, bajo el lema “La legitimación democrática de los programas de ajuste”. Intervinieron, el señor Othmar Karas y el señor Liem Hoang Ngoe, ponentes del informe de “Evaluación del papel de la Troika” (Banco Central Europeo, Comisión y Fondo Monetario Internacional), sobre los programas de los países de la zona euro.

Seguidamente intervinieron el señor Dominic Hannigan, Presidente de la Comisión de Asuntos Europeos del Parlamento Irlandés y el señor Norbert Lammert, Presidente del Bundestag.

El señor Hannigan se refirió a las circunstancias previas que llevaron a Irlanda a la crisis, reconoció sus problemas y también que no tuvieron los medios que ahora se tienen para enfrentarla. Señaló que hubo responsabilidades nacionales, pero también europeas. También señaló los resultados de las medidas adoptadas con esfuerzo por los irlandeses y la importancia de la legitimidad democrática.

Seguidamente tuvo lugar un debate en el que intervino el señor Cercas, miembro del Grupo Socialista del Parlamento Europeo, que se refirió a la necesidad de garantizar una Europa social, democrática, preocupada por sus ciudadanos y no por sus banqueros. Señaló que las consecuencias del desempleo y la pobreza en el sur llevan a muchas situaciones drásticas y la Unión Europea debe atender a los ciudadanos. En España las empresas cierran, el desempleo acucia y los empresarios españoles tienen que pagar más que los alemanes en intereses, una cuestión problemática que hay que solucionar.

La señora Koukouma-Koutra, de Chipre llamó la atención sobre las políticas europeas de austeridad que los ciudadanos no han podido votar pero si sufrir. Ha faltado legitimidad democrática y hay que sustituir a la troika o implicar en la misma al Parlamento Europeo además de visitar y conocer los países destinatarios de las ayudas y sus implicaciones. Quizá la troika deba ser sustituida por un fondo monetario europeo.

El señor Cash, de la Cámara de los Comunes británica, recordó que parte de las consecuencias sociales se deben a que las medidas de rescate no han sido aceptadas democráticamente y la Unión Europea debe dar mayor protagonismo a los parlamentos nacionales y a los votantes, ya que se está dando el único papel democrático al Parlamento Europeo y esto seguirá generando problemas de aceptación por la sociedad.

En igual sentido intervinieron otros parlamentarios, destacando que el objetivo de esta conferencia es reforzar la legitimidad democrática a los acuerdos de la Unión Europea.

El señor Lammert, Presidente del Bundestag, intervino para señalar que es importante debatir si los programas de reajuste cumplen sus objetivos y sus consecuencias, y si cabe pensar en otros programas y que este es el objetivo de esta Conferencia: debatir sobre los programas y si producen los efectos deseados o no.

El señor Hannigan, Presidente de la Comisión de Asuntos Europeos del Parlamento Irlandés, intervino para reflexionar sobre cómo conseguir mayor responsabilidad para la troika. Las medidas



## Congreso de los Diputados

que tiene que adoptar esta son difíciles y los parlamentos nacionales echan la culpa de las estrictas medidas a la troika ante sus votantes. No es fácil un debate entre la troika y los parlamentos nacionales.

El señor Liem Hoang Ngoc, hizo hincapié en que en el caso irlandés hubo un problema con el Banco Central Europeo, no hubo debate entre la troika, se adoptó un *bail out* pero podía haberse adoptado un *bail in* tras tener los medios que después se tuvieron.

También el Sr. Sánchez Presedo, miembro del PE, señaló que en la fase de prevención de la crisis hubo fallos a nivel europeo y nacional.

Othmar Karas, señaló que se estaba tratando un tema muy delicado, con diferentes causas, competencias y efectos. La pregunta es si hay otras alternativas a las medidas adoptadas. Si un estado miembro no puede financiarse en los mercados y cumplir sus deberes sociales debe haber un mecanismo que imponga reformas estructurales que le permitan financiarse. La cuestión es cuáles deben ser esas medidas y hay que debatir sobre ello.

Lord Harrison informó de que la Cámara de los Lores está estudiando cómo mejorar la participación de los parlamentos nacionales. ¿Debe pedirse una rendición de cuentas a Europa en los parlamentos nacionales? Sería muy costoso. ¿Debería crearse una segunda cámara europea de parlamentarios nacionales?

El representante austriaco señaló que la Troika no tiene legitimidad democrática y que se presionó para llevar a cabo medidas neo liberales en los países con mayor crisis, socavando los programas sociales, el mercado laboral y sin realizar estrategias pro empleo. Hoy estos países tienen unas tasas de desempleo insostenibles. Realmente hubo medidas de rescate de la banca y no de los ciudadanos con problemas.

El señor Guerrieri, del Senado italiano señaló, en el mismo sentido, que las ayudas han sido para los bancos y que la Comisión Europea no ha conseguido que el crédito fluya a las empresas y ciudadanos, causando un grave perjuicio para estos.

El señor Radwan, representante del Bundestag, apuntó que hace quince años Alemania era el enfermo de Europa, pero acometieron reformas estructurales que les llevaron por la buena senda. La Troika puede haber ejercido presión, pero los gobiernos nacionales deben ser responsables y adoptar sus propias medidas a tiempo.

Intervino en el debate también don Pedro Saura, recordó que se han acometido medidas para salvar el euro, pero según los economistas aún se espera un estancamiento en la Unión Europea y preocupan las dificultades de las familias y el futuro del proyecto europeo. En España sigue habiendo desempleo, se destruyen empresas y las familias no mejoran porque no fluye el crédito. Los últimos dos años la deuda pública se ha incrementado un 20% y hay que aprender de los errores del pasado. Las políticas de estabilidad son importantes, sí, pero sin olvidar que las reformas estructurales deben considerar las diferencias entre los países y circunstancias y hay que separar



## *Congreso de los Diputados*

riesgo soberano y bancario. Concluyó señalando que es necesaria la cooperación entre países deudores y acreedores y el debate constructivo.

A las 11.30 horas intervino el señor Scicluna, Presidente del Consejo de Gobierno del Banco Europeo de Inversiones, sobre promover el crecimiento y el empleo a través de la financiación de la economía real. Seguidamente tuvo lugar un debate en el que, entre otros, intervino el señor Zalba, miembro del PE, que señaló la necesidad de centrarse en la creación de empleo, y continuar con las reformas. Los países que las han emprendido deben profundizarlas y los que no lo hayan hecho deben iniciarlas. El crédito debe llegar a las pymes y de la misma forma en todos los estados miembros. No puede haber diferencias de financiación según la localización de las pymes. El Banco Europeo de Inversiones debe ser más ambicioso para que el crédito fluya e igualmente el Banco Central Europeo. No hay una correcta transmisión de la política monetaria.

A continuación tuvo lugar una pausa-almuerzo.

A las 15.00 horas se reanudó la sesión sobre el tema “Reforzar la supervisión fiscal en la Unión Europea y Monetaria”. Intervino el Vicepresidente de la Comisión Europea, señor Olli Rehn, que tuvo unas palabras en reconocimiento de cómo España ha llevado a cabo el saneamiento financiero. Se refirió también a otros problemas de crédito, al sistema de garantía de depósitos único. La consolidación fiscal, avanzar en la unión monetaria, unión bancaria y las medidas de recorte, así como el problema del desempleo.

Seguidamente tomó la palabra el Comisario Europeo de Empleo, László Andor, que señaló que no es suficiente generar más trabajo de cualquier calidad para reducir la pobreza. Hay que tener cuidado con el trabajo a tiempo parcial, la brecha entre los que ganan más y menos. Hay que luchar por un trabajo decente y digno, con mercados inclusivos. Es importante mejorar el capital humano y el acceso a las prestaciones sociales. En 2014 el Semestre Europeo debe contemplar la colaboración de los interlocutores sociales.

Intervino a continuación el ponente del estudio anual de crecimiento 2014 en la Comisión de Economía del Parlamento Europeo señaló que la Comisión de Asuntos Económicos y la de Empleo elaboran cada año sobre las previsiones de la Comisión Europea un estudio en el que la Comisión ha constatado señales de una breve recuperación en 2014. Sin embargo el estudio refleja que aún hay cuestiones en las que trabajar.

- Aumentar la competitividad económica europea y que la economía vuelva a crecer.
- Costes mano de obra/productividad.
- Reformas estructurales para toda la economía.
- Inversión pública y privada/ I+D+i y educación y aptitudes.
- Armonizar demanda y oferta en el mercado laboral.

La Unión Bancaria es un gran paso, pero queda mucho para estabilizar el sistema bancario y llegar a la economía real. Hay que completar el mercado único y superar la fragmentación que aún existe. Los mercados laborales dentro y fuera de los estados miembros deben funcionar mejor. En



## *Congreso de los Diputados*

algunos casos la deuda supera el 90% del PIB y esto lacra las generaciones futuras y frena el crecimiento. La consolidación fiscal seguirá siendo necesaria en el futuro para garantizar el crecimiento. Hay que luchar contra el fraude fiscal, invertir en I+D+i y en eficiencia energética. La fragmentación de los sistemas financieros en Europa hace que la columna vertebral de la Unión Europea no acceda a la economía real. Hay que solucionarlo. Reuniones como esta son muy importantes, los estados miembros deben aplicar las decisiones europeas, pero legitimándolas democráticamente. Es importante convencer a los ciudadanos de que las medidas tomadas son dolorosas, pero importantes para conseguir empleo a largo plazo.

El señor Gutiérrez, ponente de la Comisión de Empleo del Parlamento Europeo, se refirió al acuerdo del Parlamento, la Comisión y el Gobierno para avanzar en la codecisión para que los parlamentos nacionales participen antes de enviar los planes a la Unión Europea y se manifestó a favor del gasto público.

Tras esta intervención hubo una breve referencia al Reglamento de la Conferencia, anunciándose que la presidencia helénica abrirá consultas y que durante la presidencia italiana se acordarán el procedimiento y el Reglamento.

Seguidamente se continuó con el debate, en el que intervino el señor Martínez-Pujalte para señalar, en representación de las Cortes Generales, su pleno acuerdo con las prioridades fijadas por la Unión Europea y destacar los buenos resultados de las medidas tomadas conjuntamente por España y la Unión Europea en los dos últimos años. También mostró su acuerdo con las decisiones europeas de continuar con las reformas pero con cuidado, porque los ciudadanos echan la culpa a Europa de lo que no les gusta y esto provoca desafección, por lo que es importante que Europa vigile que todos los estados lleven a cabo las mismas reformas y no se apliquen distintas varas de medir.

El señor Saura intervino también para decir que no hay que confundir la recuperación estadística con la real e insistir en que la lucha contra el fraude es importante para corregir la deuda y el déficit.

El señor Zalba, miembro del Parlamento Europeo, se manifestó de acuerdo con la importancia del crédito para las pymes y para la estabilidad y crecimiento económico. Sobre las palabras del señor Gutiérrez señaló que nadie está de acuerdo con la situación del empleo, pero es arriesgado decir a los ciudadanos que la solución es más gasto público, pues esto llevó, entre otras cosas, a la crisis. Pero si es cierto que se necesitan fondos europeos cuanto antes y que se cumplan las expectativas de la garantía juvenil.

Seguidamente tuvo lugar una cena en el Parlamento Europeo durante la que continuó el debate.

El día 22 de enero se iniciaron reuniones paralelas de trabajo entre los parlamentarios interesados en la Comisión de Asuntos Económicos y Financieros, la Comisión de Empleo y Asuntos Sociales y la Comisión de Presupuestos.



## *Congreso de los Diputados*

En la reunión de la Comisión de Asuntos Económicos y Financieros intervino como Ponente el señor Martínez-Pujalte, cuya intervención íntegra se adjunta a este informe. El señor Martínez-Pujalte concluyó señalando que en España el déficit y los desequilibrios macroeconómicos aún son problemas graves, pero debemos ser responsables y no podemos tener una generación perdida. Los objetivos de las reformas estructurales son importantes:

- El ajuste fiscal para la consolidación fiscal
- El crédito, la Unión Bancaria debe entrar en vigor y quizá en 2026, el Fondo de Resolución está demasiado lejos. Quizá una rápida privatización de las entidades bancarias no es buena.
- Reformas estructurales sí, pero con su tiempo e inversiones para recuperar la economía.
- Ámbito social: Hay que priorizar el empleo y no su destrucción. Para ello son las medidas de flexibilidad.
- Reforma administraciones públicas con gran acuerdo político.

Seguidamente hubo un debate entre los asistentes en el que intervino el Sr. Zalba, para señalar que se ha pasado página del falso debate austeridad/crecimiento. Hay que sanear las cuentas para crecer. A corto plazo necesitaremos mayor implicación del Banco Central Europeo y el Banco Europeo de Inversiones, para invertir y mejorar las economías.

Se llamó la atención por los participantes durante el debate sobre las reformas estructurales, que han llevado a una caída de la demanda interna y de la productividad. Se necesitan otras medidas para incrementar la demanda agregada.

El señor Martínez-Pujalte dio las gracias por el debate. Es muy importante hablar de buenas prácticas porque nos beneficiarán a todos. Pero estas buenas prácticas son necesarias porque lo que hace un Estado miembro afecta a los demás. La Unión Europea y el euro suponen para los estados miembros crecimiento y siempre que lo hagamos bien nos irá mejor. Las especificidades de los países deben conjugararse con políticas coherentes hechas por todos y la Unión Europea debe conducir a los países por una senda en la que lo que hagan unos no pongan en peligro a otros. Las cifras españolas las validan la Comisión y Eurostat, y tras dos años España es hoy un caso de éxito, saliendo de la crisis porque las cosas se están haciendo bien, más allá del debate político intenso en España al respecto.

Paralelamente, en la Comisión de Empleo y Asuntos Sociales, intervino la señora Angulo, miembro de la Comisión de Hacienda y Administraciones Públicas del Senado, que agradeció la oportunidad de intervenir en un debate sobre política de cohesión, gran instrumento al servicio del crecimiento y la creación de empleo. La crisis económica, la más profunda que hemos vivido, señaló, ha sido un gran desafío para la Unión Europea, por sus devastadores efectos sobre la economía real. Las medidas adoptadas por la Unión Europea permitieron introducir cambios en sectores especialmente castigados por la crisis, y atender debilidades estructurales específicas. Mostró su convencimiento de que el pleno empleo es la mejor política social, por ello debe favorecerse el espíritu emprendedor de las PYMES y los autónomos. Destacó en este sentido la declaración del Consejo del 30 de enero de 2013, la iniciativa Barroso, que fijó como prioridad el



## *Congreso de los Diputados*

fomento del empleo. Para desarrollar esta iniciativa, se creó en España un grupo de acción, con representantes de la Administración española, para fijar las acciones, y grupos de seguimiento para la reasignación de los fondos FEDER y el FSE, con actuaciones para combatir específicamente el paro entre los más jóvenes. La otra prioridad, la facilitación del acceso al crédito a las PYME's, ha sido perseguida por instrumentos financieros apropiados. En España, junto a las medidas ya adoptadas, se está poniendo en marcha una segunda generación de reformas para mejorar el empleo y restaurar la economía, reconstruyendo nuestro tejido productivo. Concluyó afirmando que, en el momento actual, la prioridad es consolidar la recuperación garantizando nuestro modelo social, para lo cual la política de cohesión es un instrumento precioso, por su enorme capacidad de dar respuesta a los desafíos.

El señor Lamassoure, señaló que el uso de los fondos estructurales por parte de España se ha dirigido a objetivos muy valientes, y valoró la espectacular mejora en la balanza de comercio exterior que comienza a dar resultados en el empleo.

Tras la ronda de preguntas, la señora Angulo tomó de nuevo la palabra para señalar que junto con el saneamiento financiero, reforma de las pensiones y de la educación, se están tomando medidas que supondrán un impulso a corto plazo para las iniciativas empresariales, permitiendo una recuperación del tejido productivo. Agradeció la capacidad de reorientación de los fondos europeos, que en España se han destinado a las prioridades determinadas por las debilidades estructurales de España, como el desempleo juvenil, y el acceso al crédito por parte de las empresas. Consideró esencial mantener esa capacidad de adaptación de los fondos europeos, para aquellos Estados que siguen necesitando esta ayuda, y ello contribuirá a que los ciudadanos tengan una mejor percepción de la Unión Europea, como una ayuda en la resolución de sus problemas cotidianos.

A las 13.30 horas el Vicepresidente del Parlamento Europeo, señor Karas, y el señor Tragakis, Vicepresidente del Parlamento heleno, pusieron fin a la reunión.

Se acompaña a este informe listado de asistentes y documentación de la reunión.

Palacio del Congreso de los Diputados, a 15 de julio de 2014.

La Letrada de la Comisión de Economía y Competitividad.

## **FISCAL CONSOLIDATION AND STRUCTURAL REFORMS: Exchange of best practices**

Presentation by Vicente Martínez-Pujalte  
Member of the Spanish Congress of Deputies

1. I am grateful to you for the opportunity to address the Interparliamentary Conference on Economic and Financial Governance of the European Union and I would like to give a reflection on the **successful Spanish experience** from the last 2 years, which is allowing to **recover from the macroeconomics imbalances** to begin the path towards sustainable growth, job creation and people's wellbeing.
2. **Coordinating and approving economic policies in different countries** are crucial to achieve economic cohesion but also allow the maintenance and **strength of the euro**.

The crisis has highlighted that the euro is not irreversible and its maintenance depends on the economic balance of each nation. As has been shown in recent years, asymmetric shocks which cause imbalances can appear, and can endanger the euro stability.

It is very important that the European Union economic policy developed within the framework of its authority, combined with a stronger coordination of each nation's policy, is needed to sustain an economic and cohesive development.

The policies in each country have a significant influence in the whole Eurozone.

Accordingly, the **Economic Governance Committee** recovers a particular relevance.

The **European Commission** has established four major priorities to reinforce the EU: The “**European Semester**”; the reform of the **Stability Pact**, establishing a control system of **macroeconomic imbalances** and the implementation of a **crisis management** framework for Eurozone member countries.

Since the beginning of the financial crisis, the European state members along with the European countries, have taken different measures and have established different agreements not only to reinforce the Monetary and Economic Union but also to prevent a similar crisis in the future. It is necessary to improve the coordination of economic policies with a single supervision of the financial system and develop similar requirements for the financial institutions and enterprises in each country.

On the 13th of November 2013, the European Commission presented the Annual Growth Prospect Study, which officially begins the 2014 European Semester. The European Commission's 5 main priorities established for next year are: to pursue a differentiated budgetary consolidation favoring economic growth, re-establish loan conditions, encouraging present and future growth and competitiveness, fight unemployment and social crisis consequences, and finally upgrade public administration.

We are in the right way, but we must continue to move forward.

We can agree or not with the Commission's proposals, but one thing is certain: the basis in which the countries agreed at the birth of the euro, were not enough and this has already been highlighted during this crisis. **All countries must have the same rights, but also the same obligations. All countries must cooperate with coordinated policies.**

3. The result of the Spanish crisis solution with expansionary public expenditure policies and lack of structural reforms to gain competitiveness, led the country to an extreme situation: an external deficit of 11%, public deficit was consolidated above 10%, the structural one, above 7% and finally an unemployment rate above 25%.

The difficulties of the financial markets prevent the financing of the economy and rose risk premium to levels that trapped us in a vicious cycle of lack of competitiveness.

Public deficit required a higher financing and more expensive interest rates, unemployment rate led to a loss of expectations, public revenues, and raised social tensions.

4. The only solution to this dilemma was a very demanding adjustment plan after the election of November 2011 - which gave a very large majority in Parliament to the People's Party, which reduced the deficit steadily while reform plan was also being developed in order to gain competitiveness.

The reform plan has transformed the labor market, the educational system, public administration, markets for goods and services and strengthened the financial system.

5. It has allowed Spain to improve its competitiveness, regain confidence, discarded the country from being a threat to the stability of the European Union and the Euro zone, lowered its premium risk to acceptable levels, and established reasonable prospects for economic growth in 2014 positively improving growth potential and the ability to create jobs.

- Spain has left the recession behind and generated quarterly growth of 0.1% over the previous quarter.
- During 2013 the registered unemployment has decreased 147,385 people, with an unprecedented decrease in December of 107,570 people.
- The risk premium is below 200 basis points, something that did not happen since May 2011.
- Foreign investments almost doubled in our country in relation to 2012.

- Spanish exports showed significant growth, with growth of 6.2% in annual terms. Trade deficit has been reduced from 23 billion to 8 billion euros thanks to this level of exports.
  - In the third quarter of 2013 there has been a growth of 0.4% of household consumption over the previous quarter.
  - Spain has broken records with the arrival of 60 million tourists last year.
6. From this experience, we think that Eurozone countries must make a greater reform effort and also act in the same direction. Also, European countries have to be very exhausting about fiscal consolidation and the obligation to maintain public deficit around 3%. We should not go back to the thought that the Euro ensures balanced growth and the maintenance of similar interest rates between countries. Experience has shown us that this is not true. Therefore, from Spain, we believe that the experience of the crisis must serve for us to be more demanding in compliance with the economic policies of each country.
7. The problems encountered in the EU has not been caused solely by economic reasons, since our accounts for the deficit and current account are better than the U.S, the problems are fundamentally political because we don't have yet the right model nor the ideal architecture to advance our development.

The crisis has shown that the European economy was less flexible than both the US and the emerging countries. Not only because it has failed the Lisbon Strategy, which did not provide incentives for compliant countries nor penalties for not meeting the criteria established but has also failed because of the lack of coordination of economic policies.

8. Personally I do not stop thinking that Europe is an economic area with future. I think if we do well we have a huge potential growth and the welfare state is an element of cohesion that gives sustainability to growth. In my opinion, if European politicians move together in the right direction, we will grow and we can be one of the areas with the highest capacity in the Western world.

## **FISCAL CONSOLIDATION AND STRUCTURAL REFORMS: Exchange of best practices**

Presentation by Vicente Martínez-Pujalte  
Member of the Spanish Congress of Deputies

1. Agradezco la oportunidad que se me ofrece de intervenir en la Conferencia Interparlamentaria sobre Gobernanza Económica en la Unión Europea y quiero ofrecer una reflexión **desde la exitosa experiencia española** en los dos últimos años, que está permitiendo **recobrar los equilibrios macroeconómicos** para iniciar la senda de un crecimiento que se convierta en creación de empleo y **bienestar de los ciudadanos**.
2. Es básica la **coordinación y homologación de las políticas económicas de los distintos países** para lograr una cohesión económica que permita el mantenimiento y la **solidez del Euro**.

La crisis ha puesto de relieve que el Euro no es irreversible y que su mantenimiento depende del equilibrio económico en cada uno de los países. Se pueden producir, como se ha puesto de relieve en los últimos años, shocks asimétricos que produzcan desequilibrios que pueden hacer peligrar la estabilidad del euro.

Es muy importante la política económica que desarrolle la Unión Europea en el marco de sus competencias, pero a la vez es necesaria una mayor coordinación de las políticas de cada uno de los países para hacer sostenible un desarrollo económico y cohesionado.

La labor de un país tiene una influencia enorme en el conjunto.

En ese sentido, este **Comité sobre Gobernanza Económica** recobra una especial importancia.

La **Comisión Europea** ha establecido cuatro piezas fundamentales para reforzar la UE: el "**semestre europeo**"; la reforma del **Pacto de Estabilidad**; el establecimiento de un sistema de control de los **desequilibrios macroeconómicos** y la puesta en marcha de un marco de **gestión de crisis** para los países miembros del euro.

Desde el comienzo de la crisis de la eurozona, tanto los Estados miembros de la UE, como los países de la eurozona han tomado diferentes medidas y han llegado a diferentes acuerdos para reforzar la Unión Económica y Monetaria y prevenir una crisis igual en el futuro. Pero es necesario avanzar en coordinación de políticas económicas, en una supervisión única del sistema financiero y en unas exigencias similares para las entidades financieras y las empresas en cada uno de los países.

El 13 de noviembre de 2013 la Comisión Europea presentó el **Estudio Prospectivo Anual sobre el Crecimiento**, lo que inicia oficialmente el Semestre Europeo de 2014. Establece 5 prioridades principales de la Comisión Europea para el año que viene que son: proseguir un saneamiento presupuestario que favorezca el crecimiento,

restablecer las condiciones normales de préstamo, fomentar el crecimiento y la competitividad, luchar contra el desempleo y las consecuencias sociales de la crisis y modernizar la administración pública.

Ese es un buen camino pero hay que seguir avanzando en él.

Podemos estar o no de acuerdo con las propuestas de la Comisión, pero una cosa sí que es cierta: las bases que establecieron los países en el nacimiento del euro, no eran suficientes y se ha puesto de manifiesto durante la crisis. **Todos los países deben tener los mismos derechos, pero también las mismas obligaciones.** Todos los países deben cooperar con políticas coordinadas.

3. En España, la respuesta a la crisis iniciada en 2007 con políticas muy expansivas de gasto público y la ausencia de reformas estructurales para ganar competitividad, llevó al país a una situación límite con un déficit exterior del 11%, un déficit público que alcanzó puntualmente el 10% y de manera estructural se consolidó por encima del 7% y una tasa de paro por encima del 25%.

Las dificultades de los mercados hicieron imposible la financiación de la economía y elevaron la prima de riesgo a unos niveles que nos introducía en un círculo vicioso de falta de competitividad.

El déficit público exigía una financiación cada vez más elevada y con tipos de interés más caros y la tasa de paro llevaba una pérdida de expectativas, de ingresos públicos y de conflictividad social cada vez más elevada.

4. La única solución a este dilema fue un plan de ajuste muy exigente, después del proceso electoral de noviembre de 2011, que permitió una mayoría muy amplia en el Parlamento al Gobierno Popular, para reducir el déficit público de manera constante y a la vez hacer un plan de reformas que permitieran ganar en competitividad.

El plan de reformas ha transformado el mercado laboral, el sistema educativo, la administración pública, los mercados de bienes y servicios y ha fortalecido el sistema financiero.

5. Ha permitido que España mejore su competitividad, recobre la confianza, deje de ser un problema para la estabilidad de la Unión Europea y de la zona Euro, baje su prima de riesgo a niveles aceptables, y tenga una perspectiva de crecimiento económico para 2014 positiva mejorando el potencial de crecimiento y la capacidad de generar empleo con tasas de crecimiento más bajo.

- España ha dejado atrás la recesión, y ha generado crecimiento trimestral del 0,1% respecto al trimestre anterior.
- Durante el año 2013 el paro registrado ha disminuido en 147.385 personas, con una reducción el mes de diciembre sin apenas precedentes de 107.570 personas.

- La prima de riesgo está por debajo de los 200 puntos básicos, algo que no ocurría desde mayo de 2011
  - Las inversiones extranjeras casi se han duplicado en nuestro país en relación con el año 2012.
  - Las exportaciones españolas mostraron un notable dinamismo, con un crecimiento del 6,2% en términos interanuales. Este nivel de exportaciones hace que el déficit comercial se haya reducido de los 23 mil millones a los 8 mil millones de euros.
  - En el tercer trimestre del 2013 ha habido un crecimiento del 0,4% del consumo de los hogares respecto del trimestre anterior.
  - España ha batido records con la llegada de 60 millones de turistas el año pasado.
6. Desde esta experiencia creemos que en los países de zona Euro hay que realizar un mayor esfuerzo reformista y, además, actuando todos en la misma dirección. Además, hay que ser muy exigentes con la consolidación fiscal y con la obligación de mantener déficit públicos en el entorno del 3%. No deberíamos volver al pensamiento de que el Euro garantiza crecimientos equilibrados o el mantenimiento de tipos de interés muy parecidos entre los países. Se ha demostrado que eso no es cierto. Por tanto, desde España creemos que la experiencia de la crisis tiene que servir para ser más exigentes en el cumplimiento de las políticas económicas de los distintos países.
7. Los problemas surgidos en la UE no han sido originados exclusivamente por razones económicas, puesto que nuestras cuentas en materia de déficit y de cuenta corriente son mejores que las de EEUU, sino que los problemas son fundamentalmente políticos, porque no hemos acertado todavía con el modelo ni tenemos la arquitectura ideal para avanzar en nuestro desarrollo.

La crisis ha evidenciado que la economía europea era menos flexible que la americana o la de los países emergentes, entre otras cosas porque ha fallado la Estrategia de Lisboa, que no establecía incentivos para los países cumplidores o sanciones para los que no cumplieran con los criterios establecidos, y porque ha fallado también la coordinación de las políticas económicas.

8. Personalmente no me resingo a pensar que Europa es una zona económica sin futuro. Creo que si lo hacemos bien tenemos un potencial de crecimiento enorme y que el Estado del Bienestar es un elemento de cohesión que le da sostenibilidad al crecimiento. En mi opinión, si los políticos europeos avanzamos conjuntamente en la dirección adecuada creceremos y seremos una de las zonas con mayor capacidad del mundo occidental.



## EUROPEAN PARLIAMENT

*Draft Programme*  
**European Parliamentary Week**  
**The European Semester Cycles 2013 – 2014**  
*Brussels*

**Interparliamentary Committee Meeting**  
**organised by the Committee on Economic and Monetary Affairs (ECON)**

**Wednesday 22 January, 09:00 - 11:30 - (room PHS 3C050)**

**09.00 - 10.15 Towards an efficient VAT system in the EU**

- 09.00 - 09.05 Opening address by **Sharon Bowles**, Chair of the ECON Committee
- 09.05 - 09.10 Presentation by **Philippe Marini**, Chair of the Finance Committee of the French Senate
- 09.10 - 09.15 Presentation by **Thomas Jensen**, Member of the Fiscal Affairs Committee of the Danish Parliament
- 09.15 - 09.20 Presentation by **János Veres**, Member of the Hungarian Parliament
- 09.20 - 10.15 Exchange of views between Members of the European Parliament and National Parliaments

**10.15 - 11.30 Fiscal consolidation and structural reforms: exchange of best practices**

- 10.15 - 10.20 Opening address by **Sharon Bowles**, Chair of the ECON Committee
- 10.20 - 10.25 Presentation by **Cora van Nieuwenhuizen-Wijbenga**, Chair of the Finance Committee of the Dutch House of Representatives
- 10.25 - 10.30 Presentation by **Vicente Martínez-Pujalte**, Member of the Spanish Congress of Deputies
- 10.30 - 11.30 Exchange of views between Members of the European Parliament and National Parliaments

## Presentation of the topics

### **TOPIC 1 - Towards an efficient VAT system in the EU**

The Commission launched in 2011 an extensive stakeholders consultation with its Green Paper on the Future of VAT (to which ECON responded with an INI report), which led to its Strategy paper of Future of VAT and several subsequent legislative proposals. The Commission plans further proposals in the new mandate, notably on increasing the efficiency of the EU VAT system, by reducing exemptions, reduced rates and zero-rating.

The importance of VAT , both as a partially harmonised EU indirect tax and a partial EU own resource, cannot be understated. In the EU in 2011 over EUR 900 billion was collected. Yet more could and arguably should be collected. Uncollected VAT is due to numerous factors but undoubtedly includes fraud. Another important aspect in VAT collection is establishing a more efficient and simpler system through reduction of complexity and administrative burden.

Therefore it could be of interest to discuss which measures individual Member States have introduced to reform their VAT systems at national level, and what further measures will be required to make their systems more fraud- and avoidance-proof and compatible with a smooth functioning of the single Market.

### **TOPIC 2 - Fiscal consolidation and structural reforms: exchange of best practices**

The 2014 Annual Growth Survey has identified priorities to pursue differentiated growth-friendly fiscal consolidation, to promote growth and competitiveness and to modernise public administration. Member States will be asked to pursue the implementation of structural reforms and to consolidate public finances over the course of the new Semester cycle.

However, the efforts in several European countries to implement structural reforms in the context of the crisis come along with a serious downside risk. Reforms undertaken during a debt crisis to consolidate public finances and enhance growth need the necessary long run political support. Europe has meanwhile established new support instruments for Member States that are in financial difficulties, alleviating their financing risks on the markets. Consequently, missing reforms may no longer result in losing financial market access. In this new situation, voters may reconsider the recent policy reforms in several countries.

Against this background, it is particularly important to understand with the beginning of a new Semester cycle (i) how further structural reforms can be complemented with other measures to increase overall political support; (ii) how the European Union as a whole can provide better incentives to Member States to undertake reforms; (iii) as far as fiscal consolidation is concerned, what kind of methodology exists to identify inefficient public spending that could be first targeted when applying fiscal consolidation. Which best practices exist in Member States here?



## EUROPEAN PARLIAMENT

### European Parliamentary Week

#### The European Semester Cycles 2013 - 2014

Interparliamentary Committee Meeting  
organised by the Committee on Employment and Social Affairs (EMPL)

Wednesday, 22 January 2014 - 09:00 - 11.30 - József Antall building - room 4Q2

#### Tackling unemployment and the social consequences of the crisis

##### 09.00 - 10.15 Social Dimension of EMU

09.00 - 09.10 Opening address by **Pervenche Berès**, Chair of the EMPL Committee

09.10 - 09.15 Opening address by **Dimitris Kremastinos**, Chairman of the Standing Committee of Social Affairs of the Greek Parliament (*Vouli Ton Ellinon*)

09.15 - 09.25 Address by **Yannis Vroutsis**, Minister for Employment and Social Protection of Greece

09.25 - 09.35 Address by **Danielle Auroi**, Chairwoman of the European Affairs Committee of the French National Assembly (*Assemblée Nationale*) (TBC)

09.35 - 10.15 Exchange of views between Members of the European Parliament and National Parliaments

##### 10.15 - 11.30 Employment aspects of the AGS including the ESF, the Youth Guarantee and pensions reforms

10.15 - 10.20 Opening address by **Pervenche Berès**, Chair of the EMPL Committee

10.20 - 10.25 Opening address by **Dimitris Kremastinos**, Chairman of the Standing Committee of Social Affairs of the Greek Parliament (*Vouli Ton Ellinon*)

10.25 - 10.35 Address by **Florin Iordache**, Chairperson of the Committee for Labour and Social Protection of the Romanian Chamber of Deputies (*Camerei Deputaților*)

10.35 - 10.45 Address by **Lubos Blaha**, Chairman of Committee on European Affairs of the Slovakian National Council (*Národná rada*)

10.45 - 10.55 Address by **Sergio Gutierrez Prieto**, rapporteur on the report "*The European Semester for Economic Policy Coordination: Annual Growth Survey 2014*"

10.55 - 11.30 Exchange of views between Members of the European Parliament and National Parliaments



*Draft Programme as on 10/1/2014*

## European Parliamentary Week

### The European Semester Cycles 2013 - 2014

#### Interparliamentary Committee Meeting organised by the Committee on Budgets (BUDG)

**Wednesday 22 January, 09:00 - 11:30 - József Antall building - room 2Q2**

#### **'Structural and cohesion funds and the European Semester process – experiences from the past, lessons for the future for the European Structural and Investment Funds'**

- 09.00 - 09.10 Opening address by **Alain Lamassoure**, Chair of the BUDG Committee
- 09.10 - 09.25 Presentation by **Walter Deffaa**, Director-General for Regional and Urban Policy, European Commission
- 09.25 - 09.35 Presentation by **Philippos Sachinidis**, Vice-Chair of the Committee on the Financial Statement and the General Balance Sheet and the Implementation of the State Budget of the Hellenic Parliament
- 09.35 - 09.45 Presentation by **María del Mar Angulo Martínez**, Senator, Committee on Finance and Public Expenditure, Senate of Spain
- 09.45 - 09.55 Presentation by **Birute Vesaite**, Member of the Committee on Economics and of the Committee on European Affairs of the *Seimas* of the Republic of Lithuania
- 09.55 - 11.30 Exchange of views between Members of the European Parliament and Members of national Parliaments

#### **Description of the topic**

*The presentations will focus on how the different measures taken since the eruption of the crisis in respect of structural/cohesion funds (reprogramming, top-up of payments, increased pre-financing) have laid (or not) the ground for economic recovery in the member states and helped (or not) to the creation of growth and jobs, to tackle unemployment.*



EUROPEJSKÝ PARLAMENT PARLAMENTO EUROPEO EVROPSKÝ PARLAMENT EUROPAISCHER PARLAMENT  
EUROPAISCHES PARLAMENT EUROPA PARLAMENT EVROPSKÉ KOMORY BOHEMIA EUROPEAN PARLAMENT  
PARLAMENT EUROPÉEN PARLAMENT NA HOREUROPA ŠEŠIŲ VALSTIŲ PARLAMENT PARLAMENTO EUROPEO  
EUROPSKÝ PARLAMENT EUROPOS PARLAMENTAS EUROPAI PARLAMENT PARLAMENTUL EUROPEAN  
EUROPEJSKÝ PARLAMENT EVROPSKÝ PARLAMENT PARLAMENTO EUROPEO PARLAMENTUL EUROPEAN  
EUROPEJSKÝ PARLAMENT EVROPSKÝ PARLAMENT PARLAMENTO EUROPEO PARLAMENTUL EUROPEAN



ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

## Draft Programme

### European Parliamentary Week

#### Interparliamentary Conference on Economic Governance of the European Union (Article 13 Treaty on Stability, Coordination and Governance (TSCG))

#### The European Semester Cycles 2013 and 2014

##### Meetings

- Monday, 20 January 2014 – 16:00 – 19:30 – room PHS 3C050
- Tuesday, 21 January 2014 - 09:30 - 13:00 - room PHS 3C050
- Tuesday, 21 January 2014 - 15:00 - 18:30 - room PHS 3C050
- Wednesday, 22 January 2014 - 09:00 - 11:30 - rooms JAN 4Q2/ JAN 2Q2/ PHS 3C050
- Wednesday, 22 January 2014 - 11:30 - 13:30 - room PHS 3C050

##### Cocktail

- Tuesday, 21 January 2014 - 13:00 - 14:30 - Yehudi Menuhin

##### Dinner

- Tuesday, 21 January 2014, 19.00 - Members' Dining Room

#### Monday 20 January 2014

##### 16.00 - 18.00 Opening plenary session: Towards the path of EMU deepening

16.00 – 16.10 Address by **Martin Schulz**, President of the European Parliament

16.10 – 16.20 Address by **Vangelis Meimarakis**, Speaker of the Hellenic Parliament

16.20 – 16.30 Address by **José Manuel Barroso**, President of the European Commission

16.30 – 16.40 Address by **Herman Van Rompuy**, President of the European Council

16.40 – 18.00 Exchange of views

#### **INTERPARLIAMENTARY CONFERENCE ON ECONOMIC GOVERNANCE OF THE EU (ART. 13 TSCG)**

##### 18.00 – 19.30 Plenary session: *Addressing macroeconomic imbalances in Europe*

18.00 – 18.10 **Pier Carlo Padoa-Schioppa**, Deputy Secretary-General and Chief Economist of the OECD

18.10 – 19.30 Exchange of views

**19.30 Meetings of the political groups<sup>1</sup>**

**Tuesday 21 January 2014 (until 16.30)**

**09.30 – 11.30 Plenary session: *The democratic legitimacy of economic adjustment programmes***

09.30 – 09.50 Intervention by **Othmar Karas** and **Liêm Hoang Ngoc**, EP co-rapporteurs on the INI report on '*Evaluation of the role and operations of the Troika (ECB, Commission and IMF) with regard to the euro area programme countries*'

09.50 – 10.00 Intervention by **Dominic Hannigan**, T.D. Chairman of Joint EU Affairs Committee of the Irish Parliament

10.00 – 10.10 Intervention by **Norbert Lammert**, Speaker of the Bundestag (TBC)

10.10 – 11.30 Exchange of views

**11.30 - 13.00 Plenary session: *Promoting growth and jobs in Europe through financing the real economy***

11.30 – 11.40 Intervention by **Edward Scicluna**, Chairman of the Board of Governors of the EIB

11.40 – 11.50 Intervention by **Alberto Giovannini**, Co-Chair of the High Level Expert Group on Long Term Finance (TBC)

11.50 – 13.00 Exchange of views

**13.00 – 14.30 Cocktail – Sandwich lunch**

**15.00 – 16.30 Plenary session: *Enhanced fiscal surveillance in EMU***

15.00 – 15.10 Intervention by **Olli Rehn**, European Commission Vice-President responsible for Economic and Monetary Affairs

15.10 – 16.30 Exchange of views

**THE EUROPEAN SEMESTER CYCLES 2013 AND 2014**

**Tuesday 21 January (from 16.30)**

**16.30 – 18.30 Plenary session: Implementation of the 2013 European Semester cycle and priorities for 2014**

16.30 – 16.40 Intervention by **Olli Rehn**, European Commission Vice-President responsible for Economic and Monetary Affairs

---

<sup>1</sup> Indicative timing. Meetings of the political groups might take place during alternative slots.

16.40 – 16.50 Intervention by **László Andor**, European Commissioner for Employment, Social Affairs and Inclusion

16.50 – 18.30 Exchange of views

**19.00** *Dinner in the Members' Dining Room (by invitation only)*

Opening addresses by **Martin Schulz**, President of the European Parliament and **Vangelis Meimarakis**, Speaker of the Hellenic Parliament

Key note address by **Benoît Coeuré**, Member of the Executive Board of the ECB (TBC)

Discussion between all participants

**Wednesday 22 January**

**09.00 – 11.30 Interparliamentary committee meetings (*in parallel*)**

**Interparliamentary committee meeting organised by the committee on Economic and Monetary Affairs**

**Interparliamentary committee meeting organised by the committee on Employment and Social Affairs**

**Interparliamentary committee meeting organised by the committee on Budgets**

**11.30 – 13.30 Concluding plenary session**

11.30 – 12.00 Conclusions by the Chairs/session rapporteurs, following the exchange of views in the Inter-parliamentary committee meetings

12.00 – 12.20 Address by **Yannis Stournaras**, President of the ECOFIN

12.20 – 13.10 Exchange of views

13.10 – 13.20 Address by **Othmar Karas**, Vice-President of the European Parliament

13.20 – 13.30 Address by **Ioannis Tragakis**, Vice-President of the Hellenic Parliament



EUROPEAN PARLIAMENT · PARLAMENTO EUROPEO · EVROPSKÝ PARLAMENT · EUROPÄISCHE PARLAMENT  
EUROPAISCHE PARLAMENT · EUROPEAN PARLIAMENT · ЕВРОПЕОНО КОНСОВОД · EUROPEAN PARLIAMENT  
PARLEMENT EUROPÉEN · PARLAMENTUL NAZIONALE · ЕУРОПАИСКАМЕНТ · PARLAMENTO EUROPEO  
ЕВРОПАИСКАМЕНТ · ЕУРОПАИСКАМЕНТ · ЕУРОПАИСКАМЕНТ · PARLAMENTO EUROPEO · PARLAMENTUL EUROPÉEN  
EUROPEES PARLIAMENT · PARLEMENT D'EUROPE · PARLAMENTO-EUROPEU · PARLAMENTUL EUROPÉEN  
ЕУРОПЕЕСКИ ПАРЛАМЕНТ · ЕУРОПАИСКАМЕНТ · ЕУРОПАИСКАМЕНТ · PARLAMENT-EUROPEO · PARLAMENTUL EUROPÉEN



ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

## European Parliamentary Week

### 20 - 22 January 2014

### European Parliament, Brussels

## PRACTICAL INFORMATION

### Arrival and distribution of access cards

The European Parliamentary Week (EPW) will take place from **20 to 22 January 2014** at the European Parliament in Brussels and is co-organised by the Hellenic Parliament and the European Parliament.

The registration desk for this event will be located just inside the entrance of Parliament's **Altiero Spinelli (ASP)** building, which is facing the "Esplanade de la Solidarité" and Place du Luxembourg (i.e. NOT the entrance in rue Wiertz). The registration desk will be signposted.

Registered participants can collect their access cards from the registration desk at the following opening hours:

**Monday, 20 January 2013, 13h30 - 16h30**  
**Tuesday, 21 January 2013, 8h30 - 10h00**

Alternatively, the Brussels-based representatives of the administrations of national Parliaments may also collect the access cards for their delegations at the meeting room of the Directorate for Relations with National Parliaments from Lanfranco FANTI (**WIE 05 U 007**) during the following dates/times:

- Friday 17 January 2014, from 10:30 to 12:00
- Monday 20 January 2014, from 10:00 to 11:30

Participants will receive one single access card valid for the three days of the event, and should therefore keep their badge for the whole duration of the EPW.

In case of any problems with badges please contact Mr Lanfranco FANTI ([Lanfranco.fanti@europarl.europa.eu](mailto:Lanfranco.fanti@europarl.europa.eu), Tel. +32 (0)2 28 46699, Service phone during the conference only: + 32 (0)470 18 18 96)

### Cloakroom

Coats may be left (unguarded) on coat racks outside the meeting rooms. The European Parliament declines responsibility for any damage, loss or theft of items.

### **Lunch**

Participants at the events of the EPW are cordially invited to a sandwich lunch on Tuesday 21 January, from 13h00 to 14h30, at the "Yehudi Menuhin" space on the 1st floor of the European Parliament's Paul-Henri Spaak building.

Everybody attending is welcome to this lunch.

### **Dinner**

The official dinner of the European Parliamentary Week takes place on Tuesday 21 January from 19h00 at the Members' restaurant, at the European Parliament's Altiero Spinelli (ASP) building.

The dinner is hosted by Presidents Schulz and Meimarakis and can be attended by invitation only.

All Members and officials who have registered for this event will be supplied with an invitation card on the first day of the Conference.

Attendees that have noted special dietary needs are kindly reminded to inform the waiters at the entrance of the Members' restaurant of this, so that their needs are catered for.

Please note that participation of officials to this dinner is limited to a maximum of two officials per parliamentary chamber (including the Brussels-based representatives).

### **Tea and coffee**

Tea and coffee will be provided either outside or inside the meeting rooms. There are also cafeterias on the 3rd floor of the European Parliament's József Antall (JAN) building and on the 3rd floor of the Paul-Henri Spaak (PHS) building.

### **Internet / WiFi Access**

Upon registration, or by contacting the EP Directorate for Relations with national Parliaments, participants can request an access code for the European Parliament wireless internet service. This access code is valid for all the three days of the EPW.

Participants who request such an access code will need to sign a document stating that they agree with the terms and conditions of the European Parliament's internet service.

Please note that no workstations or computer rooms will be provided at the meeting.

### **Meeting Documents**

Meeting documents will be distributed in the meeting rooms and are also available at <http://www.europarl.europa.eu/epw2014>. This site contains also information that will not be made available in print and participants are kindly invited to visit it regularly.

### **Speaking time**

Please note that due to the very high number of participants, speaking time is limited to 2 minutes maximum and priority will be given to ensuring that all Chambers which want to participate in the discussion can do so. The Chair in each session can adapt the speaking time in accordance with the number of requests for interventions.

Speaking cards will be available during the sessions and participants who wish to intervene should fill those in capital letters and hand them to one of the ushers who will be present in the meeting room.

### **Taxis / public transport**

A taxi rank and a stop of the Brussels airport bus line are located in place du Luxembourg, close to the entrance of the European Parliament. More information about public transport in Brussels is available at <http://www.stib.be/index.htm?l=en>.

### **Contacts in the Directorate for Relations with national Parliaments**

Mr Haris KOUNTOUROS  
WIE 05U006  
Tel. +32 (0)2 28 32709  
[haris.kountouros@europarl.europa.eu](mailto:haris.kountouros@europarl.europa.eu)

Mr Lanfranco FANTI  
WIE 05U015  
Tel. +32 (0)2 28 46699  
[lanfranco.fanti@europarl.europa.eu](mailto:lanfranco.fanti@europarl.europa.eu)

### **Responsible administrators in the Committee secretariats**

**ECON:** Mr Samuel DE LEMOS PEIXOTO  
ATR 02K035  
Tel. +32 (0)2 28 41793  
[samuel.delemos@europarl.europa.eu](mailto:samuel.delemos@europarl.europa.eu)

**EMPL:** Ms Aliette CARRE  
ATR 00K076  
Tel. +32 (0)2 28 43861  
[aliette.carre@europarl.europa.eu](mailto:aliette.carre@europarl.europa.eu)

**BUDG:** Mr Holger BENZING  
RMD 03J014  
Tel. +32 (0)2 28 43165  
[holger.benzing@europarl.europa.eu](mailto:holger.benzing@europarl.europa.eu)

### **Contacts from the administration of the Hellenic Parliament in Brussels**

Ms Eleni Vasiliki ZERVOU  
WIE 06U017  
Tel. +32 (0)2 28 44564  
[elenivasiliki.zervou@europarl.europa.eu](mailto:elenivasiliki.zervou@europarl.europa.eu)

Ms Despina FOLA  
WIE 05U029  
Tel. +32 (0)2 28 32246  
[despina.fola@europarl.europa.eu](mailto:despina.fola@europarl.europa.eu)

**Anexo 1. Programa general de la reunión (lengua inglesa).**



European Parliament  
Strasbourg Bureau  
High-level Conference  
EU-EUROPEAN  
GOVERNANCE OF THE  
EUROPEAN UNION  
INTERPARLIAMENTARY  
CONFERENCE ON  
ECONOMIC GOVERNANCE  
OF THE EU  
ARTICLE 13 TSCG



ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ

*Draft Programme as of 14 January*  
**European Parliamentary Week**  
**Interparliamentary Conference on**  
**Economic Governance of the European Union**  
**(Article 13 Treaty on Stability, Coordination and Governance (TSCG))**  
**The European Semester Cycles 2013 and 2014**

**Meetings**

- Monday, 20 January 2014 – 16:00 – 19:30 – room PHS 3C050
- Tuesday, 21 January 2014 - 09:30 - 13:00 - room PHS 3C050
- Tuesday, 21 January 2014 - 15:00 - 18:30 - room PHS 3C050
- Wednesday, 22 January 2014 - 09:00 - 11:30 - rooms JAN 4Q2/ JAN 2Q2/ PHS 3C050
- Wednesday, 22 January 2014 - 11:30 - 13:30 - room PHS 3C050
- Cocktail
- Tuesday, 21 January 2014 - 13:00 - 14:30 - Yehudi Menuhin Dinner
- Tuesday, 21 January 2014, 19.00 - Members' Dining Room

**Monday 20 January**

**16.00 - 18.00 Opening plenary session: Towards the path of EMU deepening**

16.00 – 16.10 Address by **Martin Schulz**, President of the European Parliament

16.10 – 16.20 Address by **Vangelis Meimarakis**, Speaker of the Hellenic Parliament

16.20 – 16.30 Address by **José Manuel Barroso**, President of the European Commission

16.30 – 16.40 Address by **Herman Van Rompuy**, President of the European Council

16.40 – 18.00 Exchange of views

**INTERPARLIAMENTARY CONFERENCE ON ECONOMIC GOVERNANCE OF THE EU (ART. 13 TSCG)**

**18.00 – 19.30 Plenary session: Addressing macroeconomic imbalances in Europe**

18.00 – 18.10 **Pier Carlo Padoa-Schioppa**, Deputy Secretary-General and Chief Economist of the OECD

18.10 – 19.30 Exchange of views

**19.30 Meetings organized by the political groups:**

**Tuesday 21 January (until 16.30)**

**09.30 – 11.30 Plenary session: *The democratic legitimacy of economic adjustment programmes***

09.30 – 09.50 Intervention by **Othmar Karas** and **Liêm Hoang Ngoc**, EP co-rapporteurs on the INI report on '*Evaluation of the role and operations of the Troika (ECB, Commission and IMF) with regard to the euro area programme countries*'

09.50 – 10.00 Intervention by **Dominic Hannigan**, T.D. Chairman of Joint EU Affairs Committee of the Irish Parliament

10.00 – 10.10 Intervention by **Norbert Lammert**, Speaker of the Bundestag

10.10 – 11.30 Exchange of views

**11.30 - 13.00 Plenary session: *Promoting growth and jobs in Europe through financing the real economy***

11.30 – 11.40 Intervention by **Edward Scicluna**, Chairman of the Board of Governors of the EIB

11.40 – 13.00 Exchange of views

**13.00 – 14.30 Cocktail – Sandwich lunch**

**15.00 – 16.30 Plenary session: *Enhanced fiscal surveillance in EMU***

15.00 – 15.10 Intervention by **Olli Rehn**, European Commission Vice-President responsible for Economic and Monetary Affairs and the euro

15.10 – 16.30 Exchange of views

**THE EUROPEAN SEMESTER CYCLES 2013 AND 2014**

**Tuesday 21 January (from 16.30)**

**16.30 – 18.30 Plenary session: *Implementation of the 2013 European Semester cycle and priorities for 2014***

16.30 – 16.40 Intervention by **Olli Rehn**, European Commission Vice-President responsible for Economic and Monetary Affairs and the euro

16.40 – 16.50 Intervention by **László Andor**, European Commissioner for Employment, Social Affairs and Inclusion

16.50 – 18.30 Exchange of views

**19.00 Dinner in the Members' Dining Room (by invitation only)**

Opening addresses by **Martin Schulz**, President of the European Parliament and **Vangelis Meimarakis**, Speaker of the Hellenic Parliament

Key note address by **Benoît Cœuré**, Member of the Executive Board of the ECB  
Discussion between all participants

**Wednesday 22 January**

**09.00 – 11.30 Interparliamentary committee meetings (*in parallel*)**

Interparliamentary committee meeting organised by the committee on Economic and Monetary Affairs (room PHS 3C50)

Interparliamentary committee meeting organised by the committee on Employment and Social Affairs (room JAN4Q2)

Interparliamentary committee meeting organised by the committee on Budgets (room JAN 2Q2)

**11.30 – 13.30 Concluding plenary session**

11.30 – 12.00 Conclusions by the Chairs/session rapporteurs, following the exchange of views in the Interparliamentary committee meetings

12.00 – 12.20 Address by **Yannis Stournaras**, President of the ECOFIN

12.20 – 13.10 Exchange of views

13.10 – 13.20 Address by **Othmar Karas**, Vice-President of the European Parliament

13.20 – 13.30 Address by **Ioannis Tragakis**, Vice-President of the Hellenic Parliament

Anexo 2. Lista de participantes (lengua inglesa).

## European Parliamentary Week

### *Interparliamentary Conference on Economic Governance of the European Union (Article 13 Treaty on Stability, Coordination and Governance (TSCG))*

*The European Semester Cycles 2013 and 2014*

### **List of participants from national Parliaments**

20-22 January 2014

European Parliament  
Brussels  
17 January 2014

### **BELGIQUE/BELGIE (Belgium) CHAMBRE DES REPRESENTANTS/ KAMER VAN VOLKSVERTEGENWOORDIGERS**

*Members:*

**Mr Georges GILKINET**

Chair, Committee on Finance and Budget

*Ecolo/Groen - Greens/EFA*

**Ms Marie-Claire LAMBERT**

Chair, Committee on Social Affairs

*PS - S&D*

**Mr Herman DE CROO**

Member, Committee on European Affairs

*Open VLD - ALDE*

**Mr Stefaan VERCamer**

Member, Committee on Social Affairs

*CD&V - EPP*

*Officials:*

**Ms Laetitia BAUDEWIJNS**

Cabinet of the Speaker

**Mr Tom DE GEETER**

Committee on Finance and Budget, Administrator

**Mr Joris VAN DEN BOSSCHE**

Committee on Social Affairs, Administrator

## ***SENAT/SENAAT***

*Members:*

**Ms Françoise DUPUIS**

Member, Speaker of the Brussels Parliament  
*PS - S&D*

**Mr Philippe MAHOUX**

Chair, Committee on European Affairs  
*PS - S&D*

**Ms Fauzaya TALHAOUI**

Chair, Committee on Finance  
*Sp.a - S&D*

**Mr Eric VAN ROMPUY**

Chair, Committee on Public Policy, Finance and Budget  
*CD&V - EPP*

**Mr Pierre TACHENION**

Member, Committee on European Affairs  
*PS - S&D*

*Officials:*

**Mr Ludwick KURZEJA**

European Affairs, Official

**Mr Koen BRYNAERT**

Committee on Social Affairs, Clerk

**Ms Catharina OFFECIERS**

Committee on Finance, Clerk

**Ms Sandra TOUSSAINT**

Senior Advisor European Affairs

**Ms Marie-Aline STACANOV**

National Parliament Representative

## **HRVATSKA (Croatia)**

### ***HRVATSKI SABOR (National Assembly)***

*Members:*

**Mr Srđan GJURKOVIĆ**

Chair, Committee on Finance and Central Budget  
*Croatian People's Party/ Liberal Democrats (HNS)- ALDE*

**Mr Silvano HRELJA**

Chair, Committee on Labour, Retirement System and  
Social Partnership

*Croatian Party of Pensioners - non-affiliated*

**Mr Igor RAĐENOVIĆ**

Chair, Committee on Economy  
*Social Democratic Party of Croatia - S&D*

*Official: Ms Tanja BABIĆ*  
National Parliament Representative

**ČESKÁ REPUBLIKA (Czech Republic)**  
**POSLANECKA SNEMOVNA (Chamber of Deputies)**

*Members:*

**Mr Ondrej BENESIK**

Chair, Committee on European Affairs

*Christian Democratic Union - Czechoslovak People's Party - EPP*

**Mr Igor JAKUBCIK**

Vice-Chair, Committee on European Affairs

*Czech Social Democratic Party - S&D*

**Mr Jaroslav KLASKA**

Vice-Chair, Committee on the Budget

*Christian Democratic Union/ Czechoslovak People's Party - EPP*

**Mr Josef SENFELD**

Vice-Chair, Committee on European Affairs

*Communist Party of Bohemia and Moravia - GUE/NGL*

**Ms Kristyna ZELIENKOVA**

Vice-Chair, Committee on European Affairs

*Political Party ANO 2011- non-affiliated*

*Officials:*

**Ms Lenka MOZGOVA**

Committee on European Affairs, Secretary

**Ms Klara URBANOVA**

National Parliament Representative

**SENÁT (Senate)**

*Members:*

**Ms Alena GAJDUSKOVA**

First Vice-President

Czech Social Democratic Party - S&D

**Mr Ivo BAREK**

Chair, Committee on Regional Development, Public Administration and the Environment

*Czech Social Democratic Party - S&D*

**Mr Jan HAJDA**

**Mr Miroslav KREJCA**

Chair, Committee on European Union Affairs *None - EPP*

**Mr Jiri LAJTOCH**

Vice-Chair, Committee on National Economy, Agriculture and Transport

*Czech Social Democratic Party - S&D*

**Mr Josef TABORSKÝ**

Vice-Chair, Committee on EU Affairs

*Czech Social Democratic Party - S&D*

**Ms Veronika VRECIONOVÁ**

Vice-Chair, Committee on National Economy, Agriculture and Transport

*Civic Democratic Party - ECR*

**Mr Ludek JENISTA**

Member, Committee on EU Affairs

*None - EPP*

*Officials:*

**Ms Andrea JUZOVA**

Committee on National Economy, Agriculture and Transport,

Secretary

**Ms Lenka LANGOVA**

Committee on European Affairs, Secretary

**Ms Dita VOLESKA**

EU Unit, staff

**Ms Jana MALAČOVÁ**

National Parliament Representative

## **DANMARK (Denmark)**

### **FOLKETINGET**

*Members:*

**Ms Eva KJER HANSEN**

Chair, Committee on European Affairs

*The Liberal Party - ALDE*

**Mr Morten BØDSKOV**

Vice-Chair, Committee on European Affairs

*The Social Democratic Party - S&D*

**Mr Thomas JENSEN**

Member, Committee on Fiscal Affairs

*The Social Democratic Party - S&D*

*Officials:*

**Ms Iben TYBJÆRG SCHACKE**

Committee on European Affairs, Secretary

**Mr Klaus ANDERSEN**

National Parliament Representative

**Mr Morten CHRISTIANSEN**

Trainee

## **DEUTSCHLAND (Germany)**

### **BUNDESTAG**

*Members:*

**Mr Norbert LAMMERT**, Speaker of the Bundestag

*CDU/CSU - EPP*

**Mr Norbert BARTHLE**, Head of Delegation

**Mr Norbert BRACKMANN**, Member

**Mr Michael STÜBGEN**, Member

**Mr Carsten SCHNEIDER**, Member

**Mr Hubertus HEIL**, Member

**Mr Jochen POß**, Member

**Mr Andrej HUNKO**, Member

**Mr Manuel SARRAZIN**, Member

**Ms Katharina DROEGE**, Member, Committee on Economic and Energy Affairs

*Alliance 90/The Greens - Greens/EFA*

*Officials:*

**Mr Michael HILGER**

Secretary Delegation

**Mr Thomas GRIMM**

Secretariat of Delegation

**Mr Dr Lorenz MÜLLER**

Office of the Speaker of the German Bundestag

**Ms Heike BADDENHAUSEN**

Administration of the Bundestag

**Mr Marc SCHATTENMANN**

Budget Committee, Advisor to the Chairperson

**Mr Jan Muck SCHLICHTING**

Administration of the Bundestag

**Ms Maarit VUORIMÄKI**

EU Policy Advisor

**Ms Vesna POPOVIC**

National Parliament Representative

*Political Group Officials:*

**Mr Thomas KRAUSE**

Green Group, Policy Advisor for Economic Affairs

## ***BUNDESRAT***

*Member:*

**Ms Margit CONRAD**

Committee on questions of the European Union

*SPD - S&D*

## **EESTI (Estonia)**

### ***RIIGIKOGU***

*Member:*

**Mr Aivar SÕERD**

Member, Committee on Finance and EU affairs

*Reform Party - ALDE*

*Officials:*

**Ms Kristi SÖBER**

Committee on European Affairs, Head of Secretariat

**Ms Malle KUULER**

National Parliament Representative

## **EIRE-IRELAND**

### **DÁIL ÉIREANN (House of Representatives)**

*Members:*

**Mr Dominic HANNIGAN**

Chair, Joint Committee on European Union Affairs

*Labour - S&D*

**Mr Ciarán LYNCH**

Chair, Committee on Finance

*Labour - S&D*

**Mr Dara MURPHY**

Vice-Chair, Committee on Joint Committee on  
European Union Affairs

*Fine Gael - EPP*

*Officials:*

**Mr Martin GROVES**

Clerk

**Mr Conor GOULDSBURY**

EU Affairs and Finance Committees, Policy Advisor

**Mr Derek DIGNAM**

National Parliament Representative

### **SEANAD ÉIREANN (Senate)**

*Member:*

**Mr Thomas BYRNE**

Member, Committee on Finance

*Fianna Fail - ALDE*

## **ΕΛΛΑΣ (Greece)**

### **ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ (Hellenic Parliament)**

*Members:*

**Mr Vangelis MEIMARAKIS**

Speaker of the Hellenic Parliament

*NEW DEMOCRACY - EPP*

**Mr Ioannis TRAGAKIS**

Deputy Speaker of the Hellenic Parliament

Chair, Committee on European Affairs

*NEW DEMOCRACY - EPP*

**Mr Alexandros DERMENTZOPOULOS**  
Chair, Committee on Economic Affairs  
*NEW DEMOCRACY - EPP*

**Mr Dimitrios KREMASTINOS**  
Chair, Committee on Social Affairs  
*PASOK - S&D*

**Mr Philippos SACHINIDIS**  
Vice-Chair, Committee on the Financial Statement and the  
General Balance Sheet and the Implementation of the State Budget  
*PASOK - S&D*

**Mr Dimitrios PAPADIMOULIS**  
Vice-Chair, Committee on European Affairs  
*SYRIZA - GUE/NGL*

*Officials:*

**Mr Athanasios DENDOULIS**  
Diplomatic Advisor to the Speaker of the Hellenic Parliament

**Mr Athanasios PAPAIOANNOU**  
Secretary general of the Hellenic Parliament

**Ms Panagiota MILIOU**  
Head of General Directorate for International Relations and  
Communication

**Ms Anastasia FRANGOU**  
Head of Directorate for European Affairs

**Mr Panagiotis KAMPRAS**  
Head of the Hellenic Parliament Press Office

**Mrs Argyro TRAGAKI**  
Advisor to Mr. Tragakis

**Ms Evangelia SPANOUDAKI**  
Directorate for European Affairs, official

**Mr Nikolaos GKOETSAS**  
Security of the Speaker of the Hellenic Parliament

**Ms Eleni Vasiliki ZERVOU**  
National Parliament Representative

**Ms Despina FOLA**  
National Parliament Representative

## **ESPAÑA (Spain)** **CONGRESO DE LOS DIPUTADOS**

*Members:*

**Mr Vicente MARTÍNEZ-PUJALTE LÓPEZ**  
Member, Economy and Competitiveness Committee  
*PP - EPP*

**Mr Pedro SAURA GARCÍA**  
Member, Treasury and Public Administrations Committee  
*PSOE - S&D*

*Officials:*

**Ms Mónica MORENO FERNÁNDEZ SANTA CRUZ**

Committee on Economy, Adviser

**Ms Carmen SÁNCHEZ-ABARCA GORNALS**

National Parliament Representative

## ***SENADO***

*Members:*

**Ms María del Mar ANGULO MARTÍNEZ**

Member, Committee on Treasury and Public Administrations

*PP - EPP*

**Mr Juan María VÁZQUEZ GARCÍA**

Member, Committee on Treasury and Public Administrations

*PSOE - S&D*

## **FRANCE**

### ***ASSEMBLEE NATIONALE***

*Members:*

**Ms Danielle AUROI**

Chair, Committee on European Affairs

*Écologiste - Greens/EFA*

**Ms Élisabeth GUIGOU**

Chair, Committee on Foreign Affairs

*Socialiste, républicain et citoyen - S&D*

**Mr Pierre LEQUILLER**

Vice-Chair, Committee on European Affairs

*Union pour un Mouvement Populaire - EPP*

**Mr Pierre-Alain MUET**

Vice-Chair, Committee on Finances

*Socialiste, républicain et citoyen - S&D*

**Mr Christophe CARESCHE**

Member, Committee on European Affairs

*Socialiste, Républicain et Citoyen - S&D*

**Mr Philip CORDERY**

Member, Committee on Foreign Affairs

*Socialiste, républicain et citoyen - S&D*

*Officials:*

**Mr Stanislas BREZET**

Committee on Foreign Affairs, Head of Division

**Ms Annabelle ARCHIEN**

European Affairs, Administrator

**Ms Tiphaine COSNIER**

Foreign Affairs, Administrator

**Mr Edouard MICHEL**

National Parliament Representative

## **SÉNAT**

*Members:*

### **Mr Philippe MARINI**

Chair, Committee on Finances

*UMP - EPP*

### **Mr Jean ARTHUIS**

Member, Committee on Finances

*UDI/UIC - ALDE*

### **Mr Dominique BAILLY**

Member, Committee on European Affairs

*PS - S&D*

### **Mr Richard YUNG**

Member, Committee on Finances

*PS - S&D*

*Officials:*

### **Mr Mehdi BENHABRI**

Committee on Finance, Administrator

### **Mr Xavier DUPRIEZ**

Committee on European Affairs, Advisor

### **Mr Jonathan PAPILLON**

National Parliament Representative

### **Ms Marie-Noëlle SAROCCHI-GERONDEAU**

National Parliament Representative

## **ITALIA (Italy)**

### **SENATO**

*Members:*

### **Ms Elisa BULGARELLI**

Member, Committee on Budget

*M5S - non-affiliated*

### **Ms Rita GHEDINI**

Member, Committee on Employment

*PD - S&D*

### **Mr Paolo GUERRIERI PALEOTTI**

Member, Committee on Budget

*PD - S&D*

*Officials:*

### **Mr Michele MAGRINI**

Budget, Official

### **Ms Beatrice GIANANI**

National Parliament Representative

## **ΚΥΠΡΟΣ (Cyprus)** **ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ (House of Representatives)**

*Members:*

**Ms Skevi KOUKOUMA-KOUTRA**

Vice-Chair, Committee on Labour and Social Insurance

*AKEL/ Left/ New Forces - GUE/NGL*

**Mr Prodromos PRODROMOU**

Member, Committee on Financial and Budgetary Affairs

*DISY - EPP*

*Officials:*

**Ms Danae AGATHOCLEOUS**

International Relations Officer A

**Ms Elli GEORGIOU**

European Affairs Officer

**Ms Mary SAVVA**

National Parliament Representative

## **LATVIJA (Latvia)**

### **SAEIMA**

*Members:*

**Mrs Zanda KALNINA -LUKAŠEVICA**

Chair, Committee on European Affairs

*Reform Party - non-affiliated*

**Mr Jānis REIRS**

Chair, Committee on Budget and Finance (Taxation)

*Unity parliamentary group - EPP*

**Mr Igors PIMENOVS**

Secretary, Committee on European Affairs

*Concorde Center - S&D*

**Mr Arvils AŠERADENS**

Vice-Chair, Committee on Social and Employment Affairs

*Unity parliamentary group (VIENOTĪBA) - EPP*

**Mr Vitālijs ORLOVS**

Member, Committee on Social and Employment Affairs

*Concord Centre - S&D*

**Mr Igors ZUJEVS**

Member, Committee on Social and Employment Affairs

*Concord Centre - S&D*

*Officials:*

**Ms Anželika BRUŽE**

Committee on Social and Employment Matters, Senior

Adviser

**Ms Sandra GRAVA**

Committee on Budget and Finance, Consultant

**Ms Liga SAKALOVSKA**

Committee on Economic, Agricultural, Environmental and  
Regional Policy, Adviser

**Ms Simona MEGNE**

National Parliament Representative

**LIETUVA (Lithuania)**

**SEIMAS**

*Members:*

**Mr Dainius KREIVYS**

Member, Committee on Economics

*Homeland Union - Lithuanian Christian Democrat Political Group- EPP*

**Mr Ričardas SARGŪNAS**

Member, Committee on Social Affairs and Labour

*Labour Party Political Group - ALDE*

**Ms Birute VESAITE**

Member, Committee on European Affairs

*Lithuanian Social Democratic Party Political Group - S&D*

*Officials:*

**Mr Rokas GRAJAUSKAS**

Communications Department Chief Officer

**Ms Dalia ALEKSEJŪNIENĖ**

Committee on Social Affairs and Labour, Adviser

**Ms Dalia BANKAUSKAITE**

Committee on European Affairs, Adviser

**Ms Rasa-Ona DUBURAITĖ**

Committee on Economics, Advisor

**Ms Jolanta DZIKAITĖ**

Committee on Budget and Finance, Advisor

**Ms Loreta RAULINAITĖ**

Coordinator of the parliamentary dimension of the LT

Presidency

**Ms Jurgita MARCINKUTE**

National Parliament Representative

**Ms Živilė PAVILONYTĖ**

National Parliament Representative

**LUXEMBOURG**

**CHAMBRE DES DEPUTES**

*Members:*

**Mr Alex BODRY**

Member of the delegation

*LSAP - S&D*

**Mr Luc FRIEDEN**  
Member of the delegation  
*CSV - EPP*

**Mr Henri KOX**  
Member of the delegation  
*Déi gréng - Greens/EFA*

**Mr Laurent MOSAR**  
Member of the delegation  
*CSV - EPP*

*Official:*  
**Mr Yves CARL**  
Delegation Secretary

## **MAGYARORSZÁG (Hungary)** **ORSZAGGYŰLES (National Assembly)**

*Members:*

**Mr József ÉKES**  
Member, Committee on Audit Office and Budget  
*Fidesz - EPP*

**Mr Lajos KUPCSOK**  
Member, Committee on Economic and Information  
Technology  
*Fidesz - EPP*

**Mr János VERES**  
Member, Committee on Audit Office and Budget  
*MSZP – S&D*

*Officials:*

**Ms Zsuzsánna DÓCZY**  
Committee on European Affairs, Advisor  
**Ms Kornélia PUNCSÁK**  
EU Department, Advisor

## **MALTA** **KAMRA TAD-DEPUTATI (House of Representatives)**

*Member:*

**Mr Silvio SCHEMBRI**  
Chair, Committee on Economics and Financial Affairs  
*Partit Laburista - S&D*

*Official:*  
**Ms Paulina ABELA**  
National Parliament Representative

## **NEDERLAND (The Netherlands)**

### **TWEEDE KAMER (House of Representatives)**

*Members:*

**Ms Cora VAN NIEUWENHUIZEN-WIJBENGA**

Chair, Committee on Finance

*VVD - ALDE*

**Mr Arnold MERKIES**

Member, Committee on Economics

*SP - S&D*

**Mr Pieter OMTZIGT**

Member, Committee on Finance & European Affairs

*CDA - EPP*

**Ms Anoushka SCHUT-WELKZIJN**

Member, Committee on Social Affairs and Employment

*VVD- ALDE*

*Officials:*

**Mr Justin ROSING**

Committee on European Affairs, Clerk

**Mr Herman BEUN**

National Parliament Representative

### **EERSTE KAMER (Senate)**

*Members:*

**Ms Liesbeth KNEPPERS-HEIJNERT**

Chair, Committee on Economic Affairs

*VVD- People's Party for Freedom and Democracy - ALDE*

**Mr Joris BACKER**

Member, Committee on Finance, Committee for Economic Affairs, Committee for European Affairs

*D66 - ALDE*

**Mr René VAN DER LINDEN**

Member, Committee on Finance and Committee on European Affairs

*CDA - EPP*

*Official:*

**Ms Ilse VAN DEN DRIESSCHE**

Committee on European Affairs, Adviser

## **ÖSTERREICH (Austria)**

### **NATIONALRAT**

*Members:*

**Mr Elmar PODGORSCHEK**  
Vice-Chair, Committee on Budget

*Freedom Party - non-affiliated*

**Mr Bruno ROSSMANN**  
Member, Committee on Budget

*Greens - Greens/EFA*

**Mr Rainer HABLE**  
Member, Sub-committee on Budget  
*NEOS - non-affiliated*

*Officials:* **Mr Georg MAGERL**  
National Parliament Representative

**Mr Michael KASSAL**  
Permanent Representation of Austria to the European Union

**Mr Stephanie SLADEK**  
Permanent Representation of Austria to the European Union

## **POLSKA (Poland)** *SEJM*

*Members:*

**Mr Dariusz ROSATI**  
Chair, Committee on Public Finances

*Civic Platform - EPP*

**Mr Andrzej GAŁAŻEWSKI**  
Vice-Chair, Committee on European Union Affairs

*Civic Platform - EPP*

**Mr Adam ROGACKI**  
Member, Committee on Economy  
*Law and Justice - ECR*

*Officials:*

**Mr Mariusz PAWEŁCZYK**  
Committee on Public Finances, Secretary

**Ms Agnieszka MACIEJCZAK**  
Committee on European Union Affairs, Foreign Affairs  
Expert

**Ms Magdalena SKRZYŃSKA**  
National Parliament Representative

## *SENAT*

*Members:*

**Mr Mieczysław AUGUSTYN**  
Chair, Committee on Family and Social Policy

*Civic Platform - EPP*

**Mr Kazimierz KLEINA**  
Chair, Committee on Budget and Public Finance

*Platforma Obywatelska - EPP*

*Officials:*

**Mr Andrzej Stanisław WOJTOWICZ**  
Committee on European Union Affairs, Advisor  
**Ms Magdalena SKULIMOWSKA**  
National Parliament Representative

## **PORUGAL** **ASSEMBLEIA DA REPÚBLICA**

*Members:*

**Mr Eduardo CABRITA**  
Chair, Committee on Budget, Finance and Public Administration  
*PS - S&D*  
**Mr José Manuel CANAVARRO**  
Chair, Committee on Social Security and Labour  
*PSD - EPP*  
**Mr Paulo MOTA PINTO**  
Chair, Committee on European Affairs  
*PSD - EPP*  
**Mr João GALAMBA**  
Member, Committee on Budget, Finance And Public Administration  
*PS - S&D*  
**Mr Nuno MATIAS**  
Member, Committee on European Affairs  
*PSD - EPP*  
**Ms Mariana MORTÁGUA**  
Member, Social Security and Labour Committee  
*BE (Left Bloc) - GUE/NGL*  
*Officials:*  
**Ms Joana FIGUEIREDO**  
Budget, Finance and Public Administration, Clerk  
**Mr Bruno DIAS PINHEIRO**  
National Parliament Representative

## **ROMÂNIA (Romania)** **CAMERA DEPUTATILOR (Chamber of Deputies)**

*Members:*

**Mr Valeriu ZGONEA**  
Speaker of National Parliament  
*Social & Democrat Party - S&D*  
**Mr Relu FENECHIU**

Chair, Committee on European Affairs

*The National Liberal Party - ALDE*

**Mr Florin IORDACHE**

Chair, Committee on Employment and Social Affairs

*Social Democrat Party - S&D*

**Mr Mihai-Aurel DONȚU**

Member, Committee on Budget, Finance, and, Banks

*The National Liberal Party - ALDE*

*Officials:*

**Mr Nicolae COMANESCU**

Head of the Chancellery of the Speaker

**Mr Andrei MOCEAROV**

Parliamentary Studies, Head of Division

**Mr Tudor DOBRINESCU**

National Parliament Representative

## ***SENATUL***

*Members:*

**Mr Lucian ILIESCU**

Chair, Committee on Economy

*The National Liberal Party - ALDE*

**Mr Liviu-Marian POP**

Chair, Committee on Social Affairs

*Social & Democrat Party - S&D*

*Officials:*

**Mr Cezar - Dan CHIOIBAȘU**

European Affairs, Counsellor

**Ms Izabella MOLDOVAN**

National Parliament Representative

## **SLOVENIJA (Slovenia)**

### ***DRŽAVNI ZBOR (National Assembly)***

*Members:*

**Ms Andreja ČRNAK MEGLIČ**

Chair, Committee on Labour, Family, Social Policy and  
Disability

*Social Democrats - S&D*

**Ms Alenka PAVLIČ**

Chair, Committee on the Economy

*Positive Slovenia - non-affiliated*

**Mr Jerko ČEHOVIN**

Member, Committee on Finance and Monetary Policy

*Positive Slovenia - non-affiliated*

*Official:*

**Ms Romana NOVAK**

National Parliament Representative

**SLOVENSKO (Slovakia)**  
**NÁRODNÁ RADA (National Council)**

*Members:*

**Mr Luboš BLAHA**

Chair, Committee on European Affairs

*SMER/ SD - S&D*

**Mr Daniel DUCHOŇ**

Chair, Committee on Finance and Budget

*SMER/ SD - S&D*

*Official:*

**Mr Peter DAUBNER**

Department for European Affairs, Advisor

**SUOMI (Finland)**  
**EDUSKUNTA**

*Members:*

**Mr Ari JALONEN**

Member, Committee on Social Affairs and Health

*Finns Party - EFD*

**Ms Johanna KARIMÄKI**

Member, Committee on Commerce

*Green - Greens/EFA*

*Official:*

**Ms Satu TUOMIKORPI**

Grand Committee, National Parliament Representative

**SVERIGE (Sweden)**  
**RIKSDAGEN**

*Members:*

**Mr Jörgen ANDERSSON**

Member, Committee on Finance

*Moderate Party - EPP*

**Mr Andreas CARLSON**

Member, Committee on the Labour Market

*Christian Democrat - EPP*

**Mr Jörgen HELLMAN**

Member, Committee on Finance

*Social Democrats - S&D*

**Ms Kerstin NILSSON**

Member, Committee on The Labour Market

*Social Democrat - S&D*

**Ms Marie NORDÉN**

Member, Committee on Finance

*Social Democrat - S&D*

**Ms Lotta OLSSON**

Member, Committee on Finance

*Moderate Party - EPP*

*Officials:*

**Ms Camilla HOLMÉN**

Committee Secretary

**Ms Karin BROMS**

EU Co-ordination unit, Desk officer

**Ms Tuula ZETTERMAN**

National Parliament Representative

## **UNITED KINGDOM**

### ***HOUSE OF COMMONS***

*Members:*

**Mr William CASH**

Chair, European Scrutiny Committee

*Conservative - ECR*

**Mr Pat Mc FADDEN**

Member, Committee on Treasury

*Labour - S&D*

*Official:*

**Mr Edward BEALE**

National Parliament Representative

### ***HOUSE OF LORDS***

*Members:*

**Lady Detta O'CATHAIN**

Chair, Internal Market, Infrastructure and Employment

Sub-Committee

*Conservative - ECR*

**Lord Lyndon Henry HARRISON**

Chair, Economic and Financial Affairs Sub-Committee

*Labour - S&D*

*Officials:*

**Mr Stuart STONER**

EU Sub-Committee on Economic and Financial Affairs,  
Clerk

**Ms Dominique GRACIA**

National Parliament Representative

**NORWAY**

***STORTINGET***

*Members:*

**Mr Arve KAMBE**

Chair, Labour and Social Affairs

*Høyre - EPP*

**Mr Hans Olav SYVERSEN**

Chair, Committee on Finance and Economic Affairs

*Christian Democratic Party - non-affiliated*

*Official:*

**Mr Per S. NESTANDE**

National Parliament Representative

**European Parliamentary Week**

*Interparliamentary Conference on  
Economic Governance of the European Union  
(Article 13 Treaty on Stability, Coordination and Governance  
(TSCG))*

*The European Semester Cycles 2013 and 2014*

***ADDENDUM***  
***and***  
***CORRIGENDUM***

**List of participants from national Parliaments**

20-22 January 2014

European Parliament  
Brussels  
17 January 2014

**CORRECTION BELGIQUE/BELGIE (Belgium)  
SENAT/SENAAT**

*Members:*

**Ms Françoise DUPUIS**

Member, Speaker of the Brussels Parliament

*PS -S&D*

*Officials:*

**Ms Sandra TOUSSAINT**

Senior Advisor European Affairs

**NEW БЪЛГАРИЯ (Bulgaria)**

*Members:*

**Mr Aliosman IMANOV**

Depury Speaker, National Assembly  
Chair, Committee on Economy

*DPS- ALDE*

**Ms Natalia UZUNOVA**

Permanent Representation of Bulgaria to the EU Relations  
with the European Parliament

**NEW DEUTSCHLAND (Germany)**

**BUNDESTAG**

*Members:*

**Mr Alexander RADWAN**

*Officials:*

*Political Group Officials:*

**Mr Herald BERWANGER**

SPD-group brussels liason office

**BUNDES RAT**

*Official:*

**Mr Michael HÖSSL**

National Representative in Brussels

**NEW ITALIA (Italy)**

**CAMERA DEI DEPUTATI**

*Member:*

**Ms Valentina PARIS**

Member, Committee on Public and Private Sector  
Employment  
*PD - S&D*

*Officials:*

**Ms Maria SCHININA'**

National Parliament Representative

**Mr Florian HÖPPNER**

Advisor to the Head of delegation

**Mr Thorsten SCHOLZ**

Advisor

**Mr Fabian LANGENBRUCK**

Advisor

**Mr Christian WACK**

Federal Foreign Office

**NEW MALTA**  
**KAMRA TAD-DEPUTATI (House of Representatives)**

*Member:*

**Mr Tonio FENECH**

Chair, Committee on Public Accounts

*Partit Nazzjonalista, EPP*

**NEW ROMÂNIA (Romania)**  
**CAMERA DEPUTATILOR (Chamber of Deputies)**

*Members:*

**Mr Adrian SOLOMON**

Vice-Chair, Committee on Employment and Social Affairs

*Officials:*

**Mr Christian Adrian PANCIU**

Secretary General of the Chamber



## EUROPEAN PARLIAMENT

### European Parliamentary Week on the European Semester for Economic Policy Coordination

*Brussels*

#### Interparliamentary Committee Meeting organised by the Committee on Economic and Monetary Affairs (ECON)

**Wednesday 22 January, 09:00 - 11:30**

##### **09.00 - 10.15 Towards an efficient VAT system in the EU**

09.00 - 09.05 Opening address by **Sharon Bowles**, Chair of the ECON Committee

09.05 - 09.10 Presentation by **Mads Rørvig**, Chair of the Fiscal Committee of the Danish Parliament

09.10 - 09.15 Presentation by **Philippe Marini**, Chair of the Finance Committee of the French Senate

09.15 - 09.20 Presentation by **Janós Veres**, Member of the Hungarian Parliament (TBC)

09.20 - 10.15 Exchange of views between Members of the European Parliament and National Parliaments

##### **10.15 - 11.30 Fiscal consolidation and structural reforms: exchange of best practices**

10.15 - 10.20 Opening address by **Sharon Bowles**, Chair of the ECON Committee

10.20 - 10.25 Presentation by **Jānis Ozoliņš**, Chair of the Economic, Agricultural, Environmental and Regional Policy Committee of the Latvian Parliament

10.25 - 10.30 Presentation by **representative of the Dutch Parliament**

10.30 - 10.35 Presentation by **Vicente Martínez-Pujalte**, Member of the Spanish Congress of Deputies

10.35 - 11.30 Exchange of views between Members of the European Parliament and National Parliaments

## Presentation of the topics

### **TOPIC 1 - Towards an efficient VAT system in the EU**

The Commission launched in 2011 an extensive stakeholders consultation with its Green Paper on the Future of VAT (to which ECON responded with an INI report), which led to its Strategy paper of Future of VAT and several subsequent legislative proposals. The Commission plans further proposals in the new mandate, notably on increasing the efficiency of the EU VAT system, by reducing exemptions, reduced rates and zero-rating. The importance of VAT , both as a partially harmonised EU indirect tax and a partial EU own resource, cannot be understated. In the EU in 2011 over EUR 900 billion was collected. Yet more could and arguably should be collected. Uncollected VAT is due to numerous factors but undoubtedly includes fraud. Another important aspect in VAT collection is establishing a more efficient and simpler system through reduction of complexity and administrative burden.

Therefore it could be of interest to discuss which measures individual Member States have introduced to reform their VAT systems at national level, and what further measures will be required to make their systems more fraud- and avoidance-proof and compatible with a smooth functioning of the single Market.

### **TOPIC 2 - Fiscal consolidation and structural reforms: exchange of best practices**

The 2014 Annual Growth Survey has identified priorities to pursue differentiated growth-friendly fiscal consolidation, to promote growth and competitiveness and to modernise public administration. Member States will be asked to pursue the implementation of structural reforms and to consolidate public finances over the course of the new Semester cycle.

However, the efforts in several European countries to implement structural reforms in the context of the crisis come along with a serious downside risk. Reforms undertaken during a debt crisis to consolidate public finances and enhance growth need the necessary long run political support. Europe has meanwhile established new support instruments for Member States that are in financial difficulties, alleviating their financing risks on the markets. Consequently, missing reforms may no longer result in losing financial market access. In this new situation, voters may reconsider the recent policy reforms in several countries.

Against this background, it is particularly important to understand with the beginning of a new Semester cycle (i) how further structural reforms can be complemented with other measures to increase overall political support; (ii) how the European Union as a whole can provide better incentives to Member States to undertake reforms; (iii) as far as fiscal consolidation is concerned, what kind of methodology exists to identify inefficient public spending that could be first targeted when applying fiscal consolidation. Which best practices exist in Member States here?



## EUROPEAN PARLIAMENT European Parliamentary Week

### The European Semester Cycles 2013 - 2014

Interparliamentary Committee Meeting

organised by the Committee on Budgets (BUDG)

Wednesday 22 January, 09:00 - 11:30 - József Antall building - room 2Q2

'Structural and cohesion funds and the European Semester process – experiences from

the past, lessons for the future for the European Structural and Investment Funds'

09.00 - 09.10 Opening address by **Alain Lamassoure**, Chair of the BUDG Committee

09.10 - 09.25 Presentation by **Walter Deffaa**, Director-General for Regional and Urban Policy, European Commission

09.25 - 09.35 Presentation by **Philippos Sachinidis**, Vice-Chair of the Committee on the Financial Statement and the General Balance Sheet and the Implementation of the State Budget of the Hellenic Parliament

09.35 - 09.45 Presentation by **María del Mar Angulo Martínez**, Senator, Committee on Finance and Public Administration, Senate of Spain

09.45 - 09.55 Presentation by **Birute Vesaite**, Member of the Committee on Economics and of the Committee on European Affairs of the *Seimas* of the Republic of Lithuania

09.55 - 11.30 Exchange of views between Members of the European Parliament and Members of national Parliaments.

### Description of the topic

*The presentations will focus on how the different measures taken since the eruption of the crisis in respect of structural/cohesion funds (reprogramming, top-up of payments, increased pre-financing) have laid (or not) the ground for economic recovery in the member states and helped (or not) to the creation of growth and jobs, to tackle unemployment.*